
630 واگ�ن ب�ه كج�ا  ق�رارداد 
رسيده است؟

ق��رارداد 630 واگن بخش��ي از مجم��وع 2هزار 
دستگاهي است كه وزارت كشور و دولت متعهد 
بوده ب��راي مترو كلانش��هرها تأمي��ن كند. كار 
اين 630 واگن س��ال 95 نهايي ش��ده و منتظر 
پيش  پرداخ��ت بوديم كه در دول��ت قبلي اتفاق 
نيفتاد، اما اكنون با پيگيري هايي كه انجام شده 
و دس��تور آقاي رئيس جمهور و آقاي مخبر قرار 
اس��ت از محل تخصيص نفت پيش پرداخت 15 
درصدي، كارسازي شود كه دارد كارهاي نهايي 

خود را در سازمان برنامه و بودجه طي مي   كند. 
واگن سازي داخلي به كجا رسيد؟

در مورد قرارداد واگن داخلي كه به عنوان واگن 
ملي معروف است، كارگروهي در سنوات گذشته 
تشكيل مي   شود كه شامل پنج شركت واگن سازي 
ته��ران، مپنا، جهاد دانش��گاهي، تي��وان ترمز و 
صدرا فن اس��ت. اينها و با محوريت مترو تهران 
تحت عنوان كارگروه قطار ملي با همديگر همراه 
مي   شوند و يك طرح مفهومي به عنوان قطار ملي 
طراحي مي   كنند كه يك قطار هفت واگنه است و 
امروز كه دارم خدمت شما گزارش مي   دهم، تقريباً 
نزديك 96 الي 97 درصد تست هاي انجام اين كار 
پيشرفت داشته اس��ت؛ يعني واگن ساخته شده 
و در مراحل تس��ت هاي دايناميكي، استاتيكي، 
حركتي و ايمني است. يك شركت مشاور اروپايي 
از روس��يه گرفته   ايم كه همراه ماس��ت و داريم 
مراحل تست، اكس��س و پايش نهايي اين كار را 
انجام مي   دهيم. اميدواريم تا پايان سال تست هاي 
ما شامل تس��ت هاي ترمز و اينتراكشن تكميل 
ش��ود.  اين واگن برپايه توليد اين پنج ش��ركتي 
اس��ت كه نام بردم و هركدام متولي يك جزئي از 
اين واگن هستند و در اين واگن بيش از 85 درصد 
از تكنولوژي و صنعت داخلي اس��تفاده كرده ايم. 
بر همين مبن��ا يك قراردادي به عن��وان قرارداد 
105 به ع��لاوه 8 داريم كه برخ��ي آن را قرارداد 
105 دس��تگاه واگن و برخي ديگر 113 دستگاه 
واگن مي   نامند. ما يك قطار هشت واگني به 105 
واگن قبلي اضافه كرديم كه به عنوان اس��تارت 
اوليه پروژه قطار ملي اس��ت و دارد مراحل ترك 

تشريفات خود را مي   گذراند. 
ما در مترو تهران اين قرارداد را با واگن   ساز امضا  
و براي دوستان وزارت كش��ور ارسال كرديم كه 
براساس جلس��ه اي كه دو هفته پيش داشتيم، 
ان   ش��اءالله آقاي وزير مجوز ترك تشريفات را به 
مترو و ش��هرداري تهران مي   دهند و قرارداد آن 
ابلاغ مي   شود. در كنار اين موضوع يك مصوبه 77 
ميليون يورويي هم براي تأمين منابع مالي اين 
105 دستگاه واگن داريم كه البته بيشتر از 77 
ميليون يورو نياز مي   ش��ود، ولي دولت محترم و 
آقاي مخبر يك مصوبه 77 ميليون يورويي جهت 
اس��تفاده منابع حاصل از فروش نفت داش��تند، 
رديفي را ديده ان��د و قرارداد كارگ��زاري آن در 
هفته گذشته بين مترو تهران و بانك شهر منعقد 

شده است. 
فكر مي   كنم ان   ش��اءالله با ابلاغ ترك تش��ريفات 
بحث واگن ملي پايدار ش��ود و ما تا م��اه آينده 

بتوانيم پيش  پرداخت قرارداد آنها بر پايه دانش 
داخلي را داشته باشيم و كار آن را آغاز كنيم. 

با رون�د فعل�ي از آن ق�رارداد 630 
واگني قرار اس�ت چ�ه زمانی و چه 

تعداد واگن تحويل    شود؟ 
پروسه اين واگن ها يك پروس��ه تقريباً دو ساله 
است و بين يكسال   و نيم تا دو سال اولين واگن آن 
توليد مي   شود، چون يك طراحي جزئيات دارد و 
از زماني كه ما قرار 630 ت��ا را ببنديم بين 15 تا 
18 ماه طول مي   كش��د تا واگن اول آن به دست 
ما برس��د، بعد از آن هر ماه تعداد توليد واگن ها 
افزايش پي��دا مي   كند، ولي باي��د اول يك واگن 

ماكاپ ساخته شود. 
روند در كل اينگونه اس��ت كه بع��د از پرداخت 
پيش   پرداخت برخ��ي از طراحي ها انجام خواهد 
ش��د و بعد يك واگن ماكاپ س��اخته مي   ش��ود 
و بعد پروس��ه توليد شروع مي   ش��ود، به همين 
دليل تا واگن اول بخواهد بياي��د بين 15 تا 18 
ماه معم��ولاً قراردادهاي واگن طول مي   كش��د 
و قرارداد 630 دس��تگاه هم كه با واگن س��ازي 
چيني و شريك ايراني آن بسته شده از اين قاعده 

مستثني نيست. 
چه زماني كل آن 630 واگن تحويل 

مي   شود؟
در يك پروسه سه ساله فكر كنم همه اش تحويل 
شود، واقعيت امر اين است كه اگر پيش پرداخت 
را در دولت گذشته انجام داده بودند تا الان همه 
واگن ها به مترو تهران رسيده بود، ولي تغييراتي 
حادث ش��د و الان نزديك شش س��ال است كه 
درگير آن هستيم. ما پيگيريم همزمان با پرداخت 
پيش پرداخت با س��ازنده توافقاتي داشته باشيم 
تا زودتر از موعد گفته ش��ده نيز بتوانيم واگن ها 
را تحويل بگيري��م، اين منوط براين اس��ت كه 
پيش پرداخت را بدهيم و بعد وارد فاز مذاكرات 
ش��ويم، تا ان ش��اءالله بتوانيم بعد از واگن اول به 
س��رعت بقيه واگن ها را تحويل بگيريم و زمان 
پروژه را كاهش دهيم به همين دليل هم هست 
كه م��ن نمي   توانم عدد دقيق��ي بگويم چون در 
حال رايزني هس��تيم تا زمان انتهاي��ي پروژه را 

كم كنيم. 

قرار است تمام هزينه اين واگن ها از 
طريق نفت پرداخت شود؟

نه. پيش  پرداخت اوليه آن از طريق نفت است و 
مابقي آن ان شاءالله از خط اعتباري كه بين دولت 

ايران و چين هست كارسازي خواهد شد. 
پس يعني قرار اس�ت خود چيني ها 

هم در آن سرمايه گذاري كنند. 
بله فاينانس است. 

واگن ملي چه زمانی به نتيجه خواهد 
رسيد؟

ظرف 15 ماه ان شاءالله واگن اول را توليد خواهيم 
كرد و حتي سعي كنيم 12 ماهه واگن اول را به 
محض پيش   پرداخت توليد و به تناوب تا 24 ماه 

مابقي واگن ها را هم توليد و وارد خط كنيم. 
از سال 95 كه اين قرارداد با چيني ها 
را داش�تيم هميش�ه بحث مالي آن 
مطرح بوده، در روندي كه شما داريد 
جلو مي   رويد، مي   توان اين اطمينان 
را داشت كه مس�ائل مالي روي ريل 
باش�د و دوباره اتفاقات قبلي تكرار 

نشود؟
ان  ش��اءالله، تا الان دولت و وزير واقع��اً پاي كار 
بوده اند، ش��هرداري تهران ه��م همين طور، ما 
هفته گذشته يك جلسه س��ه  جانبه بين وزارت 
كشور، شهرداري تهران و معاونت علمي رياست 
جمهوري داشتيم و تقريباً همت همه ذينفع ها 
اين است كه ما معطل بحث مالي نباشيم و دوم 
اينكه به جز قرارداد 105 دستگاه واگن ملي كه 
الان بسته   ايم، دو يا سه قرارداد مشابه اين قرارداد 
105 دستگاهي ديگر هم مي   خواهيم براي مترو 
تهران و ساير كلانشهرها ببنديم. ان   شاءالله وزارت 
كش��ور متولي ش��ود تا همين مدل قراردادهاي 

105تايي را براي جاهاي ديگر داشته باشيم. 
كيفيت واگن هايی كه قرار است به 
كار گرفته ش�ود ه�م چيني ها و هم 

داخلي ها، چگونه خواهد بود؟
كيفيت چيني ها كه مش��ابه قراردادهاي سري 
300 يا س��ري آلومينيومي اس��ت كه در مترو 
ته��ران الان كار مي   كنند. منته��ا در واگن هاي 
توليد داخل از تكنولوژي روز استفاده شده است. 

جهاد دانش��گاهي در بحث تراكنش و ش��ركت 
مپنا در بحث بوژي واقعاً س��عي و تلاش زيادي 
كرده اند و تكنولوژي خوبي را آورده اند. ما داريم 
ب��ا س��ختگيرانه ترين روش و با نظارت مش��اور 
بين   المللي تس��ت ها را انجام مي   دهي��م و كار را 
پايش مي   كنيم. نظ��ارت س��ختگيرانه داريم تا 
ان ش��اءالله بعداً دچار مش��كل نش��ويم و از نظر 

كيفيت و تست ها تا الان مشكلي نبوده است. 
چه م�واردي در واگن ه�اي داخلي 
نسبت به واگن هاي قبلي بهبود پيدا 

كرده است؟
سيس��تم تراكش��ن كلًا تغيير پيدا كرده، سيستم 
بوژي نيز تغيير پيدا كرده، سيس��تم ترمز اصلًا در 
يك شركت دانش بنيان در شيراز توليد مي   شود. ما 
هميشه سيستم ترمز را از كنار مي   گرفتيم، ولي الان 
توسط شركت كي   وي   اس كه يك شركت ايراني در 
شيراز است، سيستمش عوضش ش��ده و كار آنها 
اكنون قابل رقابت با ش��ركت كنو است. در بحث 
طراحي تركشن و سيستم تعليق نيز مي   توانم بگويم 

دوستان جهاد در لبه هاي علمي حركت كرده اند. 
ظرفي�ت واگن ه�ا ه�م تغيي�ري 

كرده است؟
خير. ظرفيت ها همان ظرفيت قبلي است. 

در مورد اورهال واگن ها چه كارهايي 
در حال انجام است؟

بهره   برداري جزئي از هلدينگ مترو است و براي 
اورهال ما ق��رارداد جاري با مت��رو تهران داريم. 
اكنون هم اورهال قطارهاي DC نس��ل قديم را 
انجام مي   دهيم و هم به ش��كل جاري و به مرور 
اورهال قطارهاي س��ري 300 و آلومينيومي را 

انجام مي   دهيم. 
قبلًا كه ب�ا اعضاي ش�وراي ش�هر 
صحبت مي   كرديم، تأكيد داش�تند 
ك�ه وضعيت اورهال ه�م خيلي لب 
مرزي است و اگر اين اورهال نباشد 
شرايط بحراني مي   ش�ود. وضعيت 

واقعاً اينگونه است؟
دقيقاً به همين شكل اس��ت، متأسفانه مي   توانم 
بگويم در سنوات گذشته نسبت به تأمين واگن 
و قطعه در شهرداري تهران هيچ حركتي انجام 
نشده است. قراردادي در چهار، پنج سال گذشته 
منعقد ش��ده كه نمونه آن همين ق��رارداد 630 
واگ��ن اس��ت و پيش   پرداختي هم نش��ده اند. از 
طرف ديگر انبارهاي مترو تهران نيز و ش��ركت 
واگن سازي تهران امروز خالي از قطعه هستند. در 
اين خصوص هم بحث نقدينگي مطرح بود و هم 
در جاهايي متأسفانه شايد سوءمديريت موجب 
ش��د تا امروز شاهد باش��يم كه ما در بحث واگن 

دچار يك شرايط بحراني و اضطراري باشيم. 
وضعيت تهران با توجه به شرايطي 
كه تصويرسازي كرديد، قرار است 
در س�ال هاي آين�ده به چه ش�كل 

باشد؟
در يكسال آينده كه قطعاً واگن جديد و نويي وارد 

ناوگان نمي   شود. 
حتي واگن هاي اجاره  اي؟

اجاره اي ها مس��ير جدايي دارد كه حتي اگر آنها 
بيايند هم واگن نو نيس��تند و البته خيلي دور از 

ذهن است كه محقق شود. 
در مجموع واگن   نو بين 12 تا 15 ماه زمان مي   برد 
كه وارد خط ش��ود. خدمت آقاي ش��هردار هم 
گزارش دادم كه ما همه توان خود را گذاشته   ايم 
كه بتوانيم واگن هاي موجود را ارتقا  دهيم و اولين 
هدف ما نيز اين اس��ت كه 42 قطار DC كه الان 
تقريباً 20 درصد آن داخل خط ما فعال اس��ت و 
حدود 80 درصد آن از خط خارج شده را بهينه و 
اورهال كنيم و حداقل در مرز 60 درصد آن را در 
داخل خط بياوريم كه يك بخشي از عقب   ماندگي 

ما را تا يك سال آينده جبران كند. 
براي بعد از آن چه؟

براي بعد از آن ان   شاءالله واگن تأمين مي   كنيم. 
اين قراردادهايي كه شما الان داريد 
نياز ش�هر ته�ران را تا چ�ه زمانی  

برطرف خواهد كرد؟
شهر تهران براي تكميل خطوط آينده و همين 
خطوط موجود براي رس��يدن ب��ه اين نقطه كه 
به س��رفاصله مطلوب ما يعني 3 دقيقه برسد به 

هزارو500 دستگاه واگن نياز دارد. 
تعداد واگن هايی كه امروز داريم كلًا 

چه مقدار است؟
تعداد قطارهاي هفت واگنه 167 رام اس��ت كه 
هزارو169 واگن مي   ش��ود. تعداد قطارهاي سه 
واگنه چهار رام است كه 12 واگن مي   شود. تعداد 
قطارهاي AC 129 رام و قطارهاي DC نيز 42 
رام است. لوكوموتيو خط 5 هم 66 دستگاه است 

و واگن هاي دو طبقه نيز 260 عدد است. 
پس فعلًا بخش�ي از نياز به واگن ها را 
با اورهال قبلي ه�ا و چيزي كه داريم 
تا 15 ماه آينده تأمين مي   كنيد و بعد 
از اين زمان مي   ت�وان پيش   بيني كرد 
كه اوض�اع قطار و مترو ته�ران بهتر 

از قبل شود. 
ان   شاءالله همينطور است. 

واگنمليراواردخطمتروميکنیم
مديرعامل مترو تهران در گفت   وگو با »جوان«:

محسن هرمزي : انبارهای مترو درتهران و شركت واگن سازی تهران، خالی از قطعه است

 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: يكي از مهم ترين راهبردهاي 
دولت سيزدهم، تأمين درمان رايگان براي مردم است و در اين مسير در 
حال بسترسازي براي تثبيت آن در كل مجموعه هاي درماني هستيم. 
 وزير آموزش و پرورش با بيان اين كه مطالبه تعليم و تربيت از آموزش 
و پرورش بايد ب��ه يك دغدغه ملي تبديل ش��ود، گفت:  بايد از س��واد 
اسمي به سواد چندبعدي برسيم؛ سوادي كه منجر به ايفاي مسئوليت 

اجتماعي شود. 
 رئيس كميسيون حمل و نقل شوراي ش��هر تهران از باز شدن گره 
تاكسي هاي بانوان تهران خبر داد و گفت: امكان انتقال اسناد و اسقاط و 

جايگزيني تاكسي هاي بانوان فراهم شد. 
 قائم مقام وزير ميراث فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي گفت: 
تمام فرآيند ارزشيابي و صدور گواهي درجه هنري هنرمندان ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و هنرهاي دستي به اين وزارتخانه واگذار شد. 

  رئيس اورژانس كشور گفت: نظام سلامت ايران براي حفظ سلامتي 
زائران و پيشگيري از انتقال احتمالي بيماري ها، برنامه واكسيناسيون 
كلي سرخجه، فلج اطفال و كرونا را در مناطق ورودي زائران از كشورهاي 
همسايه همچون پاكستان و افغانس��تان و از طريق دانشگاه هاي علوم 

پزشكي استان هاي همجوار  اجرا مي كند. 
 در حالي كه رايزني مقامات حج ايران در عربستان ادامه دارد، نماينده 
ولي فقيه در امور حج و زيارت اعلام كرد:  85 هزار نفر زائر ايراني به حج 

1402 مي روند. 
 دادس��تان عمومي و انقلاب تهران با اش��اره به تعيين تكليف 734 
دستگاه موتور سيكلت گفت: در اس��تان تهران نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته افزايش 800 درصدي كالاي تعيين تكليف شده را شاهد 

هستيم؛ ارزش اين كالاها 34 هزار ميليارد ريال است. 
 معاون تحقيقات و فناوري دانش��گاه علوم توانبخش��ي و س��لامت 
اجتماعي گفت: براي تأمين سلامتي زائران ايراني و شركت كنندگان 
مراسم اربعين كه از كشورهاي همسايه نيز وارد مناطق مرزي كشورمان 

مي شوند، نيازمند ساختار ملي هستيم. 

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

رفته بود افغانستان؛ مأموريت خارج از كشور. 
گفت پيرمردي را ديدم كه س�طل زباله را مي گشت. پرسيدم 
پيرمرد! چند تا بچه داري؟ گفت هش�ت تا دخت�ر؛ دو تا را رد 

كردم، شش تا مانده. 
پرسيدم شوهرشان دادي؟ گفت نه؛ بدهي داشتم. جاي بدهي 

دادم!
اكانت رسمي CNN توئيت كرده است:

- در امريكا نوزادان سياه پوستي كه توسط پزشكان سياه پوست 
به دني�ا مي آيند، اغلب زن�ده مي مانند، ام�ا در صورت حضور 
پزشك سفيدپوس�ت، مرگ و ميرش�ان تا س�ه برابر افزايش 

مي يابد!
چه مريلند و اوهايو در امريكا، چه كابل و قندهار در افغانستان؛ 

ظلم و تبعيض همه جا زشت است!
هر كجا مردم به شهروندان درجه يك و درجه دو تقسيم شوند، 
برخي انسان باشند و برخي انسان تر. . . بي ترديد آنجا غروب 

ارزش هاي انساني است. 
هيچ حيواني به حيواني نمي دارد روا / آنچه اين نامردمان با جان 

انسان مي كنند
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   شهروند- تهران: مس��ير ش��رق به غرب خيابان خاوران 
واقع در منطقه 15 در فاصله تقريباً دو كيلومتر از خيابان نبرد تا 
فرهنگسرای خاوران فاقد روشنايی مناسب است. در اين مسير 
دو ايستگاه بی آرتی نيز وجود دارد كه مس��افران برای استفاده 
از آن بايد عرض خيابان را رد كنند و اين مس��ئله خطراتی برای 
عابران پياده به وجود آورده اس��ت. از مسئولان شهرداری تقاضا 

دارم رسيدگی كنند. 
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راه اندازي سامانه سجل محكوميت هاي مالي

4هزارو600فعالاقتصادي
بدونپروندهمالیاتيشناساييشدند

رئي�س مرك�ز آم�ار و فن�اوري اطلاع�ات ق�وه قضائي�ه گف�ت: 
سامانه »س�جل محكوميت هاي مال�ي« با هدف شفاف س�ازي در 
فعاليت هاي اقتصادي و ايجاد زمينه اعتبارسنجي راه اندازي شد. 
محمد كاظمي فرد، رئيس مركز آمار و فن��اوري اطلاعات قوه قضائيه 
با بيان اينكه يكي از تكاليف مرك��ز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه 
كه هم در س��ند تحول قضايي و هم در برنامه ششم توسعه قيد شده، 
طراحي »سامانه سجل محكوميت هاي مالي« است، گفت: اين سامانه 
از سال گذشته در راستاي شفافيت فعاليت هاي اقتصادي و ايجاد زمينه 
اعتبارسنجي راه اندازي شد و امكان استعلام برخط كليه محكوميت هاي 
مالي اش��خاص محكوم عليه و ع��دم ايفاي تعهد اس��ناد لازم الاجراي 
سازمان ثبت را براي بانك ها، مؤسسات مالي و اعتباري، دستگاه هاي 
اجرايي و اش��خاص حقيقي فراهم آورد.  وي با بي��ان اينكه معاون اول 
رئيس جمهور نيز تمام دستگاه هاي اجرايي را ملزم به استفاده از سامانه 
سجل محكوميت هاي مالي كرده است، گفت: به موجب اين ابلاغ، تمام 
دستگاه هاي مشمول بايد قبل از انجام هر گونه اقدامي، استعلامات لازم 

را از سامانه سجل محكوميت هاي مالي دريافت كنند. 
رئيس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه يادآور شد: هم اكنون 
بانك مرك��زي و وزارت صم��ت از طريق مركز ملي تب��ادل اطلاعات، 
دستگاه هاي دولتي از طريق سامانه هاي خودكاربري اشخاص حقوقي و 
عموم مردم از طريق پنجره واحد قوه قضائيه به داده ها و اطلاعات سامانه 

سجل محكوميت هاي مالي دسترسي دارند. 
كاظمي فرد با بيان اينكه در راستاي پيش��گيري از بروز اختلافات در 
معاملات و همچنين تقارن اطلاعاتي براي طرفين معامله، هر شخص 
حقيقي مي تواند با رضايت طرف مقابل خود، اعتبار معاملات وي را در 
پنجره واحد قوه قضائيه استعلام كند، گفت: در سال گذشته 20 هزار 
ش��خص حقيقي از اين ابزار اس��تفاده كردند.  در همين رابطه، هادي 
خاني، معاون وزير اقتصاد و سرپرست مركز اطلاعات مالي كشور طي 
سخناني گفت: اميد داريم كه با مساعدت و همكاري قوه قضائيه بتوانيم 
عقب ماندگي هاي موجود در زمينه اجراي قانون مبارزه با پولش��ويي 
و قانون مبارزه با تأمين مالي مبارزه با تروريس��م را با سرعت و شتاب 
قابل توجهي جبران كني��م.  وي با بيان اينكه هنوز چندين س��امانه  و 
زيرس��اخت مرتبط با اجراي قوانين مبارزه با پولش��ويي و تأمين مالي 
تروريسم از سوي دس��تگاه هاي ذي ربط ايجاد نشده اند، گفت: يكي از 
اين سامانه ها كه هنوز ايجاد نشده، بانك اطلاعاتي اشخاص پرريسك و 

پرخطر از حيث مالي و اقتصادي است. 
سرپرست مركز اطلاعات مالي كشور در بخش ديگري از اظهارات خود، 
تعداد پرونده هاي مشكوك به پولشويي ارسال شده از ناحيه اين مركز 
به مراجع قضايي را هزار و 31 مورد عنوان كرد و گفت: منشأ احتمالي 
اين پرونده ها، جرائ��م مرتبط با »قاچاق كالا و ارز«، »سوءاس��تفاده از 
حس��اب اجاره اي«، »قاچاق مواد مخدر«، »كلاهب��رداري« و »تأمين 
مالي تروريسم« بوده است.  خاني با بيان اينكه از ابتداي سال جاري تا 
روز 15 دي، نزديك به 4 هزار و 600 ش��خص از سوي مركز اطلاعات 
مالي شناسايي شده اند كه با وجود آنكه ساليان سال فعاليت اقتصادي 
داش��تند، اما فاقد پرونده مالياتي بودند، گفت: ب��رآورد مالياتي مركز 
اطلاعات مالي كش��ور از ميزان فرار مالياتي اين افراد 34 هزار ميليارد 

تومان است. 

سال 95 بود كه قرارداد فاينانس�ي بين مترو تهران و يك شركت چيني 
براي تحويل 630 واگن مترو بسته شد، همه كارها انجام شده  و قرار بود 
با پرداخت پيش   پرداخت 15 درصدي قرارداد شروع شود. 15 ماه بعد هم 
اولين واگن هاي اين قرارداد در مترو تهران آغاز به كار كند، ولي از همان 
زمان اين پيش   پرداخت 15 درصدي مسكوت ماند و فكر ديگر  نيز براي 
تأمين واگن  مترو تهران در سال هاي بعد نشد تا وضعيت مترو تهران هر 
روز بحراني تر از قبل ش�ود. اكنون وضعيت به ش�كلي است كه اعضاي 
جديد كميس�يون عمران و حمل و نقل و ترافيك ش�وراي شهر تهران 

در گفت   وگو با »جوان« تأكي�د مي   كنند در حال حاضر ب�ه دليل كمبود 
واگن حتي اگ�ر خطوط ديگري نيز افتتاح ش�ود، واگني براي اس�تفاده 
از آن در اين خطوط جدي�د وجود ندارد. به منظور بررس�ي راهكارهاي 
انديشيده شده براي حل مش�كل مترو تهران به سراغ محسن هرمزي، 
مدير عامل و عضو هيئت مديره ش�ركت راه آهن ش�هري تهران و حومه 
)مترو( رفته   ايم و در گفت    و گو  با او، آخرين كارهاي انجام ش�ده و براي 
به سرانجام رس�يدن قرارداد 630 واگن قبلي و داخلي سازي واگن هاي 
مورد نياز ش�هر تهران را بررس�ي كرده   ايم ك�ه در ادامه ارائه مي   ش�ود. 

سرپرست مركز ملي هوا و تغيير اقليم 
سازمان حفاظت محيط زيست:

فقط38درصدبنزينتولیدداخل
استاندارديورو4دارد

سرپرس�ت مرك�ز مل�ي ه�وا و تغيي�ر اقلي�م س�ازمان حفاظت 
محيط زيس�ت ضم�ن توضي�ح درباره عل�ت حل نش�دن معضل 
آلودگي ه�وا درباره توليد س�وخت اس�تاندارد در كش�ور گفت: 
تنه�ا 3۸ درص�د بنزي�ن توليدي در كش�ور اس�تاندارد اس�ت. 
داريوش گل عليزاده، سرپرس��ت مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان 
حفاظت محيط زيست درباره منابع انتشار آلودگي هوا در كشور اظهار 
كرد: منابع انتش��ار آلودگي در س��ال هاي اخير نه تنها كم نشده ، بلكه 
افزايش پيدا كرده است، به طوري كه تعداد خودروهاي غير استاندارد، 

فرسوده، جمعيت، فعاليت صنايع و مصرف انرژي بيشتر شده است. 
سرپرست مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط زيست به 
مصرف بنزين روزانه در تهران و كل كشور اشاره كرد و توضيح داد: در 
تهران روزانه 16 ميليون ليتر بنزين و در كشور 103 ميليون ليتر بنزين 
و گازوئيل مصرف مي ش��ود. اين مواد سوخت فسيلي هستند و انتشار 

آلاينده هاي ناشي از مصرف آنها باعث بروز اثرات تجمعي مي شود. 
به گفته وي مصرف سوخت در نيروگاه ها، صنعت، خودرو، موتورخانه ها، 
سيستم هاي گرمايشي و سرمايش��ي باعث تجمع آلاينده ها مي شود. 
اين اثرات تجمعي بيش از ظرفيت تهويه هوا هستند، بدين جهت باد 

نمي تواند آلودگي را تخليه كند. 
وي تصريح كرد: در تابستان نيز همين ميزان انتش��ار وجود دارد، اما 
عدم وارونگي دما باعث تخليه آلودگي و ش��اخص مطلوب كيفيت هوا 

مي شود. 
سرپرست مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط زيست 
تأكيد كرد: مشكل اصلي ما اين اس��ت كه طي اين سال ها هيچ اتفاقي 
براي منابع انتشار ما نيفتاده است. با انباشت تكاليف انجام نشده مواجه 
هس��تيم اين در حالي اس��ت كه حمل و نقل عمومي را بايد توس��عه 
دهيم، خودروهاي فرس��وده را از رده خارج كنيم كه هيچ كدام اتفاق 

نيفتاده است. 
گل عليزاده درباره توزيع س��وخت استاندارد در كش��ور اظهار كرد: در 
كشور 38 درصد بنزين توليدي منطبق بر اس��تانداردهاي يورو 4 و 5 

است كه علاوه بر استان تهران در كلانشهرها توزيع مي شود. 
وي در پاسخ به اين پرسش ايسنا كه در صورت توزيع سوخت استاندارد 
در كلانشهرها علت آلودگي هواي كلانشهرهايي مانند اراك، اصفهان  و 
خوزستان چيست، گفت: سوخت استاندارد نيز انتشار آلودگي به اندازه 
استاندارد دارد. اثرات تجمعي تعداد خودروهاي موجود و عدم تعويض 
تجهيزات آلايندگي مانند كاتاليست يا فيلتر گاز دوده باعث به وجود 
آمدن چنين شرايطي مي شود. در صورت عدم تعويض اين تجهيزات 
خودرو از حالت استاندارد خارج مي شود، انتشار آلايندگي بيشتري دارد 

و بايد از طريق مراكز معاينه فني رصد شود. 
گل عليزاده افزود: در ش��رق، جنوب و غرب تهران صنايعي هستند كه 
به اندازه خود آلاينده منتشر مي كنند. موتورخانه هاي بخش تجاري و 
خانگي نيز از ديگر منابع انتشار هستند. با بارگذاري بيش از ظرفيت، 

تهويه انجام نمي شود و آلودگي ادامه دارد. 
سرپرست مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط زيست 
به تعداد خودرو و موتورسيكلت هاي فرسوده كشور اشاره كرد و گفت: 
از 25 ميليون خودرو شماره گذاري شده در كشور حدود 6/5 ميليون 
خودرو فرسوده هستند كه مصرف انرژي و انتشار آلايندگي بيشتري 
دارند. همچنين حدود 90 درصد از 12 ميليون موتورسيكلت در حال 

تردد فرسوده، كاربراتوري و غيراستاندارد هستند. 
وي افزود: اكنون با س��وخت يورو 5 و 6 نيز در صورت انتش��ار بيش از 
ظرفيت، اثرات تجمعي به صورت آلودگي نمود پيدا مي كند. در صورت 
وزش باد با س��رعت لازم، تخليه آلايندگي صورت مي گيرد، هوا تهويه 
و صاف مي ش��ود. اكنون وارونگي دما باعث حب��س آلودگي در ارتفاع 
تنفسي مردم مي شود كه آسيب هاي بس��ياري براي سلامتي آنان به 

دنبال دارد. 
گل عليزاده ادامه داد: تمامي اين موارد كه به آنها اش��اره ش��د عوامل 
تشديدكننده هستند. ما نمي گوييم بايد مازوت سوزي انجام شود، اما 
عامل اصلي آلودگي هوا مازوت نيس��ت، چراكه اگر اين نظريه صادق 
باشد، در صورت عدم مازوت س��وزي و گازسوز شدن تمامي نيروگاه ها 
بايد مشكل آلودگي هوا نداشته باش��يم كه اينگونه تمام برنامه ريزي و 

هدف گذاري هاي خود را زيرسؤال مي بريم. 
وي مشكل اصلي را انجام نشدن تكاليف و راهكارهاي اصلي كه منجر 
به كاهش آلودگي هوا مي شود، دانس��ت و توضيح داد: به دليل شرايط 
اقتصادي كشور و محدوديت هاي ناشي از تحريم ها نتوانستيم كيفيت 
س��وخت را ارتقا دهيم، توزيع سراس��ري سوخت اس��تاندارد داشته 
باشيم، به نوسازي و توسعه حمل و نقل عمومي بپردازيم، نيروگاه هاي 
تجديدپذير ايجاد كنيم و موتورسيكلت ها و خودروها را نو كنيم. تمامي 

اين موارد باعث قرار گرفتن در شرايط فعلي شده است. 
گل عليزاده به ارائه راهكارهاي كاهش آلودگي هوا پرداخت و افزود: با 
الكتريكي كردن حمل و نقل عمومي تهران و ورود خودروي نو احتمال 
حل مش��كل آلودگي تهران وجود دارد، اما به هر ح��ال اين موارد نيز 

آلايندگي خاص خود را دارند. 
وي اضاف��ه كرد: حل مش��كل آلودگي ه��وا نيازمند تأمي��ن الزامات، 
زيرساخت ها و اعتبارات لازم اس��ت. به عنوان نمونه بايد براي كمبود 
حمل و نقل عمومي در كلانشهرهايي مانند تهران سرمايه گذاري كنند 
و اتوبوس نو وارد شهرها كنند. با توسعه مناسب و كارآمد شدن حمل 
و نقل عمومي مردم به خودروهاي تك سرنشين رو نمي آورند، چراكه 
استفاده از وسايل حمل و نقل عمومي هم اقتصادي و هم راحت تر است. 
اكنون حمل و نقل عمومي ما كارآمد و جوابگوي نيازهاي مردم نيست، 

چراكه مناطق را به طور كامل پوشش نمي دهد. 
گل عليزاده در پايان گفت: راهكارها مشخص است، تنها دولت و مجلس 

بايد اعتبارات و نيازمندي هاي لازم را تأمين كنند. 


